



## سلسلة ندوات عبر الإنترنت: الصحة في حالات الطوارئ المناخية رقم 3

### بناء القدرة على الصمود: التغطية الصحية الشاملة في عصر تغير المناخ

22 شباط/فبراير 2024، 14:00 – 15:00 بتوقيت شرق أوروبا

#### مذكرة توضيحية

#### لمحة عامة

يعيق تغير المناخ تحقيق التغطية الصحية الشاملة من خلال الآثار الصحية السلبية والاضطرابات في أنظمة الرعاية الصحية بسبب أنماط الأمراض المتغيرة، وزيادة عدد وحجم الظواهر الجوية الشديدة والكوارث المرتبطة بالمناخ، وتشرد السكان. وعلاوة على ذلك، ومع تزايد حدة تغير المناخ، يجب إعادة توجيه الموارد الوطنية المحدودة لمعالجة آثاره، مما يعرض تمويل سياسات التغطية الصحية الشاملة للخطر. قد تواجه البلدان النامية تحديات خاصة في ضمان التغطية الصحية الشاملة على الرغم من كونها الأكثر تعرضاً لمخاطر المناخ.

ومع ذلك، يمكن أن تصبح التغطية الصحية الشاملة عامل بناء القدرة على الصمود. ويعترف [إعلان الدورة الـ 28 لمؤتمر الأطراف بشأن المناخ والصحة](#) بالتغطية الصحية الشاملة بوصفها عنصراً أساسياً في إعداد المجتمعات المحلية وأضعف الفئات السكانية لمواجهة آثار تغير المناخ. وتساعد التغطية الصحية الشاملة، كجزء من استراتيجيات الحماية الاجتماعية الشاملة والحد من الفقر، على بناء قدرة الفئات والمجتمعات الضعيفة على التكيف مع الأزمات والصدمات، بما في ذلك حالات الطوارئ المناخية. من خلال تعزيز فهم الروابط بين التغطية الصحية الشاملة وتغير المناخ، يمكن لخطط التغطية الصحية الشاملة أن تضمن مراعاة الاحتياجات الصحية المتطورة للسكان بسبب تغير المناخ؛ ودعم استمرارية الخدمات الصحية أثناء حالات الطوارئ؛ وتعزيز استراتيجيات التكيف مع تغير المناخ والتخفيف من آثاره التي تحمي الصحة. هذه الندوة الالكترونية الثالثة والأخيرة لسلسلة ندوات نظمها الاتحاد البرلماني الدولي حول الصحة في حالات الطوارئ المناخية لمساعدة البرلمانات على معالجة العلاقة بين الصحة وتغير المناخ بشكل أكثر فعالية.



## التركيز والأهداف

ستبحث الندوة عبر الإنترنت في كيفية تصميم وتنفيذ سياسات واستراتيجيات التغطية الصحية الشاملة التي تأخذ في الاعتبار تغير المناخ بهدف بناء القدرة على الصمود. ستسترشد المناقشة بالدروس المستفادة من جائحة كوفيد-19 وحالات الطوارئ الأخيرة المتعلقة بالمناخ حول كيفية "إعادة البناء بشكل أفضل" وتوضيح العوامل الاجتماعية والبيئية المختلفة. وبشكل أكثر تحديداً، ستقوم الندوة عبر الإنترنت بما يلي:

- التفكير في المحددات البيئية للصحة وكيف يمكن لفهم أفضل للصلة بين الصحة وتغير المناخ أن توجه جداول الأعمال الوطنية المتعلقة بالتغطية الصحية الشاملة؛
- الاستفادة من الدروس المستفادة من حالات الطوارئ السابقة للربط بين العمل المتعلق بتغير المناخ، والتأهب لحالات الطوارئ والاستجابة لها، والتنمية المستدامة من أجل بناء القدرة على التكيف؛
- تحديد مجالات الاهتمام والاحتياجات المحددة للبرلمانات التي تسعى إلى مواءمة جداول أعمال التغطية الصحية الشاملة والمناخية.

إن الندوة عبر الإنترنت متاحة لجميع البرلمانيين والموظفين في البرلمانات المهتمين. ستقام على منصة زووم (Zoom). وستوفر ترجمة فورية بين الإنجليزية والفرنسية والإسبانية.



## برنامج العمل المؤقت

14:05 – 14:00	الترحيب والأهداف (بتوقيت وسط أوروبا)
14:30 – 14:05	التغطية الصحية الشاملة وتغير المناخ سيعقب العرض أسئلة وأجوبة مع المشاركين.
14:55 – 14:30	بناء القدرة على الصمود: الدروس المستفادة من جائحة كوفيد-19 وحالات الطوارئ المتصلة بالمناخ ستعقب العرض مناقشة تفاعلية. إن البرلمانيون مدعوون لتبادل تجارب بلدانهم في بناء القدرة على الصمود من خلال التغطية الصحية الشاملة وإدراج تغير المناخ في سياسات التغطية الصحية الشاملة.
15:00 – 14:55	الاستنتاج





Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

## Webinar series: Health in climate emergencies #3

# Building resilience: Universal health coverage in the climate change era

22 February 2024, 14:00 – 15:00 CET

### Concept note

#### Background

Climate change hinders the achievement of universal health coverage (UHC) through negative health impacts and disruptions to health care systems due to changing disease patterns, increases in the number and magnitude of extreme weather events and climate-related disasters, and population displacement. Furthermore, as climate change intensifies, limited national resources need to be redirected to deal with its consequences, which puts the financing of UHC policies at risk. Developing countries may face particular challenges in ensuring UHC despite being the most exposed to climate risks.

However, UHC can become a factor of resilience. The [COP28 Declaration on Climate and Health](#) recognizes UHC as key to preparing communities and the most vulnerable populations for the impacts of climate change. UHC, as part of comprehensive social protection and poverty reduction strategies, helps build the resilience of vulnerable groups and communities to cope with crises and shocks, including climate emergencies. By strengthening the understanding of links between UHC and climate change, UHC plans can ensure the evolving health needs of populations due to climate change are taken into account; support the continuity of health services during emergencies; and promote climate adaptation and mitigation strategies that protect health.

This is the third and final webinar of a series organized by the IPU on health in climate emergencies to help parliaments more effectively address the health-climate change nexus.

#### Focus and objectives

The webinar will reflect on how to design and implement UHC policies and strategies that take into account climate change with a view to building resilience. Lessons from the COVID-19 pandemic and recent climate-related emergencies on how to “build back better” and articulating different social and environmental factors will inform the discussion. More specifically, the webinar will:

- Reflect on the environmental determinants of health and how a better understanding of the health-climate change nexus can inform national agendas on UHC;
- Draw on lessons learnt from past emergencies to link climate change action, emergency preparedness and response, and sustainable development for resilience-building;
- Identify the specific areas of interest and needs of parliaments seeking to harmonize the climate and UHC agendas.

The webinar is open to all interested parliamentarians and parliamentary staff. It will take place on the Zoom platform. There will be simultaneous interpretation between English, French and Spanish.

## Provisional programme

14:00 – 14:05 CET	<a href="#">Welcome and objectives</a>
14:05 – 14:30	<a href="#">UHC and climate change</a>  The presentation will be followed by a Q&A with participants.
14:30 – 14:55	<a href="#">Building resilience: Lessons from COVID-19 and climate-related emergencies</a>  The presentation will be followed by an interactive discussion. Parliamentarians are invited to share their countries' experiences in building resilience through UHC and including climate change in UHC policies.
14:55 – 15:00	<a href="#">Conclusion</a>